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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 20 feb. 1959
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Beel en de Ministers Van Aartsen, Cals, (alleen bij de
middagvergadering), Helders, Klompé, Luns, Staf, Struycken, Witte en Zijlstra.

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

3. Buitenlands beleid
a. Australië en Nieuw-Guinea
Minister Luns merkt op, dat het communiqué van het bezoek van de Indonesische Minister
Subandrio aan Australië voor wat betreft de passage over Nederlands-Nieuw-Guinea onplezierig
is. Intussen is officieel verklaard, dat de houding van Australië te dezen aanzien niet veranderd is.
De Australische Minister-President heeft aan onze Ambassadeur verklaard, dat Australië niet
wenst, dat de souvereiniteit van Nederland over Nieuw-Guinea in discussie komt. De
souvereiniteit zou alleen langs internationaal-rechtelijke weg of in onderlinge overeenstemming
gewijzigd kunnen worden. Ook de Australische Minister van Buitenlandse Zaken heeft na het
communiqué een verklaring in het parlement afgelegd. Desondanks kan het communiqué op de
publieke opinie de indruk maken, dat de Australische Regering terzake een ambivalente houding
aanneemt. Intussen heeft spreker de indruk, dat Indonesië voorshands is teruggekomen van zijn
plan een militaire aanval op Nederlands-Nieuw-Guinea te doen.

Minister Helders wil naar aanleiding van het communiqué van zijn bijzondere
onrust blijk geven. Dit zal niet alleen in Indonesië, maar ook in de Aziatische buurlanden en in
het Westen de indruk geven, dat Subandrio in Australië gevoel voor de Indonesische zienswijze
heeft gekregen.

Minister Luns zou de bezorgdheid van Minister Helders meer delen, indien niet de
reacties na het communiqué er waren geweest. Spreker zal in het parlement zeggen, dat
Nederland de categorische verzekering van de Australische Regering heeft gekregen, dat er geen
verandering in haar houding is gekomen.

De Minister-President deelt de reactie van Minister Helders, maar stelt voor de
verdere discussie uit te stellen tot de volgende vergadering, als over de defensie van Nieuw-
Guinea gesproken zal worden. De Raad besluit aldus.

b. Markten voor Indonesische produkten
Minister Luns heeft de Nederlandse Ambassadeur in Bonn opgedragen er bezwaar tegen te
maken, dat de Duitse Ambassadeur in Djakarta heeft deelgenomen aan een feestelijke
bijeenkomst naar aanleiding van de sluiting van de overeenkomst tot de verplaatsing van de markt
van Indonesische tabak, die voornamelijk van Nederlandse ondernemingen afkomstig is.

Minister Helders merkt op, dat de Indonesische nationaliteitswet in enkele dagen in
elkaar is gezet voor de reis van Subandrio naar Australië. Men kan bij de cultuurmaatschappijen
vrij goed nagaan van welke ondernemingen de produkten afkomstig zijn. Niet alle
cultuurmaatschappijen zullen processen gaan voeren; de vraag is of men in bepaalde combinaties
van cultuurmaatschappijen zal gaan optreden.

Minister Luns deelt mede, dat Minister Zijlstra en hij met Belgische ambtgenoten
hebben gesproken naar aanleiding van het plan tot verplaatsing van de theemarkt naar
Antwerpen, waarbij de inschakeling van een staatsinstelling voor kredietverzekering betrokken
zou worden. Van Belgische zijde meende men, dat de Nederlandse Regering deze markt liever in
Antwerpen dan Bremen zou zien. Spreker heeft geantwoord, dat Nederland bij een conflict naar
aanleiding van de verplaatsing uit Amsterdam dit liever met Duitsland dan met België zou
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hebben. Overigens is een moeilijkheid, dat de Ondernemersraad voor Indonesië ook
onvoldoende op de hoogte is van wat belanghebbende Nederlandse ondernemingen zelf doen.
- - -
j. De verdediging van Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 6 februari 1959, punt 3g.)

Minister Staf deelt mede, dat een nota van de Chefs van Staven gereed is, waarin
aan de hand van directieven van de Regering de kwestie van de verdediging van Nieuw-Guinea
opnieuw is bezien. Spreker stelt voor een deel van de volgende vergadering aan de bespreking van
dit punt te wijden. De Raad besluit de volgende vergadering met dit onderwerp te beginnen.
- - -

10. De radio-omroep op Nieuw-Guinea (Brief van de Minister van Zaken Overzee d.d. 3 februari
1959, nr. 174, met bijlage.)
Minister Van Aartsen merkt op, dat de prijs van de radiotoestellen te hoog is. Minister Zijlstra kan
met de voorstellen akkoord gaan, indien deze als EEG-project aanvaard worden. De Minister-
President stelt voor dit punt tot de volgende vergadering aan te houden. De Raad besluit aldus.
- - -

12. Beleid ten aanzien van Ambonezen; overbrenging Keiezen naar Nederlands-Nieuw-Guinea (Nota van de
Minister van Maatschappelijk Werk d.d. 10 februari 1959, nr. U 5961.)
Minister Klompé merkt in haar toelichting bij dit voorstel op, dat het vroegere politieke probleem,
gelegen in de verhouding tot Indonesië, is vervallen. Spreekster had gaarne een principebeslissing
van de Raad over het punt van de nota.

Minister Cals is sterk voor het voorstel van Minister Klompé. Minister Helders
steunt dit eveneens. Het verzet van bepaalde Kamerleden hiertegen is kortzichtig. De
ontwikkeling van Nieuw-Guinea zal nooit mogelijk zijn alleen met de mensen, die er thans
wonen.

Minister Zijlstra is het persoonlijk met het voorstel eens, maar tekent aan, dat eerst
overleg met Financiën moet plaatsvinden als de overbrenging doorgaat.

Minister Luns wijst op een aantal schaduwzijden, die aan de overbrenging zijn
verbonden. Zo brengt men een groep Indonesiërs naar Nieuw-Guinea over, terwijl steeds gesteld
is, dat dit land tot Melanesië behoort. Daarmede schept men ook de mogelijkheid van een
irredenta. Ten aanzien van het rijstproject op Nieuw-Guinea is besloten, dat het volgende kabinet
een beslissing zal nemen; spreker vraagt zich af waarom dit ook niet voor de onderhavige zaak
zou gelden. Tenslotte loopt men de kans, dat Indonesië in Australië en elders de nadruk erop gaat
leggen, dat Nederland Indonesiërs naar Nieuw-Guinea overbrengt.

Minister Klompé wijst erop, dat naarmate met deze zaak langer gewacht wordt door
de aanpassing en de gunstige omstandigheden hier te lande de aandrang om naar Nieuw-Guinea
te gaan kleiner zal worden. Spreekster zou gaarne gerechtigd willen worden om met de leiding
van de Keiezen over de overbrenging te spreken.

De Minister-President is van oordeel, dat men pogingen om deze groepen naar
Nieuw-Guinea over te brengen bezwaarlijk achterwege kan laten om de schaduwzijden, die
minister Luns aanstipte. De Raad stemt hiermede in en verleent Minister Klompé de gevraagde
machtiging.
- - -


